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Milý čtenáři,

894 slov z redakce

nedávno mě zaujal film The Windermere Child
ren (Děti od jezera Windermere) natočený podle 
skutečných událostí: Třem stovkám židovských 
sirotků, kteří přežili nacistické koncentrační tábory, 
britská vláda po skončení druhé světové války na
bídla dočasný pobyt v místním tábořišti, aby jim 
pomohla adaptovat se na běžný život.

Začátky nebyly snadné. Největším problémem 
nebylo, že šlo většinou o mládež z Polska, která 
neuměla anglicky. Horší komplikací bylo, že děti 
nerozuměly tomu, jak funguje život na 
svobodě a jaká má pravidla. Některé 
z nich nepoznaly nic jiného než hrůzy 
koncentráků, a tím bylo jejich vnímání 
a chování zásadně ovlivňováno.  Lidem, 
kteří se o ně starali, zpočátku nedůvěřovaly – do
konce natolik, že někdo po příjezdu odmítal vy
stoupit z autobusu. Přijímací zdravotní prohlídka 
v nich probouzela hrozivé vzpomínky na Men
geleho selekce v Osvětimi. A když měly jít do sprchy, 
musely překonat obavy, že místo vody zasyčí plyn.

Tyto děti se lekaly v situacích, kdy by to nikdo 
nečekal – třeba při štěkotu buldočka, kterého šla 
nedaleko jejich ubytovny vyvenčit místní dáma. 
Navíc se chovaly nepředvídatelně, ba odsouzení
hodně: Při fotbalu drsně faulovaly, jen aby daly gól. 
Kradly – chleba z jídelny, bicykly klukům z měs
tečka... Ne snad proto, že by byly zlé. Jen je dosa
vadní život naučil hlavně jednu poučku: Zásadní je 
přežít. Přežije silnější. 

Pro místní obyvatele by bylo nejjednodušší 
přestat jejich pobyt sponzorovat a poslat je pryč. 
Někteří pro jejich traumata neměli pochopení 
(„Všichni jsme zažili válku; ani my jsme to neměli 
lehké!“). Ale ti, kterým na osudu židovských doros
tenců záleželo, věděli, že jedinou cestou k uzdravení 
je láska, trpělivost a snaha porozumět tomu, co 
často ani sami jejich svěřenci neuměli pojmenovat. 
Pokrok viděli ti, kdo se nenechali rozdílným vnímá
ním světa odradit a i přes počáteční neporozumění 
usilovali o to, aby vzájemnou vzdálenost překonali.

Na podobně zoufalé komunikační míjení opako
vaně narážím na sociálních sítích. Lidé tam mluví 
zdánlivě o tomtéž – a přesto každý vidí a slyší něco 
jiného. Nečekaně tvrdě se s tím nedávno setkal 
např. Marian Jurečka poté, co byl v rozhovoru pro 
server Aktuálně.cz dotázán, zda by se zákaz těles
ných trestů dětí neměl stát součástí trestního zá
koníku. Ministr při vědomí, že našlapuje na horké 
půdě, zjevně volil slova co nejopatrněji: „Jako táta 
pěti dětí si myslím, že dát do zákona ustanovení, 
které říká, že rodič ve výjimečné situaci nemůže  
v rámci výchovy vůbec dát pohlavek nebo takzvaně 
lepnout jednu na zadek, není správné. Je zásadní 
umět odlišovat, co je násilí nepřiměřené a dlou
hodobé, a co je akt, který rodič použije třeba jen 
několikrát za život k vymezení mantinelů.“ 

Jurečka se snažil vyjádřit maximálně korektně 
(viz mnou zvýrazněná slova). Očividně chtěl, aby 
jeho slova nebyla špatně pochopena – a přesto 
bylo jeho úsilí marné. Záhy se vyrojila záplava 
komentářů o tom, že Jurečka obhajuje mlácení 
potomků. („Táta mě fackoval, tak já budu děti taky 
fackovat, amen,“ vložil mu do úst Martin Fen
drych. „Bít bezbranné děti prostě není normální,“ 
napsala Apolena Rychlíková.) Tři desítky expertů 
na výchovu sepsaly petici, podle níž je „skandální“, 

že ministr „schvaluje, povzbuzuje a podporuje 
 násilí vůči dětem“, a pořádně kousavou karikaturu 
si neodpustilo ani farářské duo Pastoral Brothers. 
O množství hejtů v diskusích nemluvě. 

Přestože zazněla slova o výjimečně používa
ném a umírněném výchovném prostředku („lepa
nec na zadek“) v rámci láskyplného rodičovského 
vztahu, v uších některých posluchačů řinčí 
poplach: „ Týrání dětí, patriarchální zvůle, krutá 
agrese na bezbranných!“

Na podobně radikální (ať nepíšu mimózní) re
akce narážím i u příspěvků na křesťanských strán
kách, kam si občas někdo chodí vylít svou frustraci 
z církve, což je podle něj zločinecká organizace, 
která lidem vymývá mozky, šíří tmářství, bohatne 
na chudých a kryje sexuální zneužívání dětí. A na
šla by se spousta dalších příkladů – v polemikách 
o interrupcích, o stejnopohlavních svazcích, o co
vidu, o vztahu k Rusku... 

Znáš to taky? Jak na takové situace reaguješ? 
Vytáhneš argumenty většího kalibru a s pocitem 
morální převahy nasypeš do pomýlených ideových 
protivníků pořádnou dávku? Nebo jim dáš najevo, 
jak jsou trapní? Co tím získáš? Přemýšlíš i nad tím, 
jestli je tím přiblížíš ke Kristu?

Obvykle se do podobných konverzací neza
pojuji, ale trápí mě, ba rozčilují. Mohl bych ty, 
kdo píšou nenávistné (či jinak nepochopitelné) 
příspěvky, zablokovat, abych je příště neviděl, vy
hodit je ze skupiny, popř. odstranit ze svých přátel, 
pokud mezi ně patří. Bylo by to nejrychlejší řešení. 
Raději ale přemýšlím nad tím, jak tahle propast 
nedorozumění vznikla. Podobně jako děti od jezera 
Windermere (kterým při slově „sprcha“ v hlavě 
automaticky naskočilo „plyn“) jsou totiž i tito lidé 
často ovlivněni negativními zkušenostmi: Třeba 
nepřiměřeným trestáním od rodičů (což popisuje 
i zmíněný Martin Fendrych) nebo nelaskavým, 
nekristovským jednáním ze strany věřících. Když 
slyší „církev“, naskakuje jim „tvrdí lidé, pokrytci“. 
A protože jsem křesťan, logicky v jejich očích i já 
nesu stejnou nálepku jako ti, kdo jim možná ublí
žili. Tedy jaksi zástupně mám na tomhle bábelu 
taky svůj díl viny.

Co s tím? Když křiklouny vymažu ze svého 
světa, uleví se mi, ale jejich problém to nevyřeší. 
Záplavou argumentů ani zesměšňováním jim taky 
nepomůžu. Pouze trpělivým nasloucháním můžu 
získat právo, aby i mně bylo dopřáno sluchu. Zra
nění, která si tito lidé nesou, může uzdravit jen 
láska. Nemyslím si ovšem, že k takovým rozhovo
rům je povolán každý z nás. Navíc je k nim obvykle 
potřeba osobní vztah, ne anonymní prostředí in
ternetu. Můžu ale být pomalejší v odsuzování těch, 
kterým nerozumím, a „rychlejší v naslouchání“, 
jak píše apoštol Jakub. Vždyť „lidským hněvem 
se Boží spravedlnost nevypůsobí“ (Jk 1,19). 
A přímluvnou, žehnající modlitbou taky nemůžu 
udělat chybu.

Tomáš Coufal

Vymazat křiklouny?
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V řadě zemí západní civilizace, zejména ve Spojených státech, ale i v Británii, Špa-
nělsku nebo Mexiku, přišli v posledních dvou letech ke slovu bořitelé soch. Poroučely 
se sochy dříve vážených a slavných osobností, zejména pokud tito lidé vlastnili 
otroky. V takovém případě to prý byli rasisti a otrokáři.

Boření je relativně snadné; objevily se ale 
otázky, čím zbořené sochy nahradit – po-
kud vůbec. V  Kalifornii padl návrh, aby 
v tomto státě, který je považován ve Spo-

jených státech za jeden z „nejprogresivnějších“, 
byla přejmenována třetina škol. Nicméně proti 
tomuto návrhu se vzedmula vlna rodičovských 
protestů, a  tak nakonec návrh spadl pod stůl. 
Chce se mi ironicky poznamenat: Kdo toho 
chce moc, nakonec nemusí dostat nic.

Toto pozdvižení kolem jmen a  soch přinej-
menším trochu souvisí se sociálními sítěmi. 
Všichni se nějak vyvíjíme a také měníme své ná-

zory i projevy. Byl jsem v Kalifornii na podzim 
1968 a účastnil jsem se nepokojů v Berkeley; teh-
dy bych asi byl ještě „progresivnější“ než součas-
ní Kaliforňané. Jenže kdybych vám to neprozra-
dil, tak byste se to nedozvěděli, protože tehdy ne-
existoval ani Facebook, ani Twitter. Teď na vás 
mohou vytáhnout něco hloupého, co jste „tvítli“ 
před deseti dvanácti lety, a můžete mít po kariéře. 
Řada amerických akademiků by mohla vyprávět.

Sochy se často poroučejí k zemi s velkou slá-
vou, za radostných výkřiků „progresivistů“, kteří 
se domnívají, že nyní bude na světě spravedlivě-
ji. Říkám si, jak asi budou hodnoceni oni za ně-
jakých padesát či sto let (pokud bude tento svět 
ještě trvat).

Osobně bych byl opatrný jak s bořením, tak 
se stavěním. Ne že bych boření vůbec nepřipouš-
těl. Jako malé dítě jsem viděl obrovskou Stalino-
vu sochu (prý největší na světě) na Letné – tam, 

kde je teď metronom. Vydržela pouhých sedm 
let. Její autor, který dostal rozkazem, aby ji navr-
hl (moc se mu do toho nechtělo), spáchal sebe-
vraždu. Jenže Stalin byl skutečně jedním z nejkr-
vavějších krutovládců, kteří kdy chodili po tomto 
světě – srovnatelný s Čingischánem a Hitlerem. 

Svět není černobílý 
Všichni se pohybujeme někde mezi Mat-

kou Terezou (nebo, chcete-li, Přemyslem Pitte-
rem) a Pol Potem. A asi jsme nejvíc nakupeni ko-
lem středu této pomyslné úsečky. To znamená, že 
jsme složité bytosti, je v nás něco dobrého a něco 
špatného. Prostě nejsme jednoznační. Věřím to-
mu, že pokud přijmeme Pána Ježíše Krista a krá-
číme cestou posvěcení, tak se měníme k lepšímu, 
ale i u úctyhodných osobností můžete najít něco 
nedokonalého. A když se setkáváme mezi sebou, 
můžeme si od těch druhých vzít to dobré nebo to 
špatné. Silně ale varuji před absolutními soudy: 
Před těmi neobstojí nikdo. A těm, kdo rádi sou-

dí, připomínám Ježíšovo slovo „Jakým soudem 
soudíte, takovým budete sami souzeni“ (Mt 7,2). 

Mám například velmi rád Jane Austenovou. 
Je to skvělá spisovatelka a její knihy jsou oslavou 
skromnosti, věrnosti a citlivosti. Ano, je možné 
jí ledacos vytknout. Popisuje výhradně prostředí 
anglické nižší šlechty a  služebné, kuchařky, za-
hradníci či kočí jsou v jejích knihách zmiňováni 
jen zcela okrajově. Máme před sebou volbu: Buď 
ji budeme odsuzovat za to, co nenapsala (třeba 
o těch služebných), nebo si budeme brát příklad 
z jejích kladných postav.

Podobně je tomu s americkými státníky. Dnes 
jsou George Washington a Thomas Jefferson od-
suzováni jako otrokáři. Přitom právě oni vymy-
sleli a  prosadili politický systém, který pomohl 

k povznesení celému světu. Těch, kteří se chystají 
bourat jejich sochy, bych se rád zeptal, co klad-
ného udělali oni, čím změnili svět k lepšímu. 

Souhlasím s  tím, že otroctví bylo hrozné. 
Nicméně myšlenka na jeho zrušení se zrodila 
v  západní civilizaci. A  v  žádné jiné. Nebýt zá-
padní civilizace, bylo by otroctví dodnes realitou 
celého světa bez výjimky. Ostatně jsou místa, 
kde je otroctví realitou i dnes. A právě tato místa 
jsou západní civilizací dotčena nejméně.

Vpřed, ale jakou cestou?
Jsem hluboce přesvědčen o tom, že „ideolo-

gicky“ nejvíc přispěl ke zrušení otroctví apoš-
tol Pavel, když v listu Galatským napsal: „Již není 
žid ani Řek, již není otrok ani svobodný, již není 
muž ani žena, neboť vy všichni jste jedno v Kristu 
Ježíši“ (3,28). A  byla to období náboženského 
probuzení, kdy se tato rovnost před Bohem uka-
zovala nejvíce. Lidské životy i život celé společ-
nosti se ovšem proměňovaly nikoli na základě 
nároku, ale na základě milosti, která nám byla 
dána a bez níž bychom nemohli obstát. 

Bible přicházela do světa s ještě jedním mrav-
ním „vynálezem“. Již v  Mojžíšově zákoně bylo 
stanoveno, že děti nemají být trestány za hříchy 
svých rodičů (5M 24,16). Tento přístup se po-
stupně zevšeobecňoval, až z něj vyrostlo obecné 
odmítnutí toho, čemu se říká „kolektivní vina“. 
Nyní je ve Spojených státech módou svádět 
všechno možné na „nadvládu bílého muže“. Jde 
to až tak daleko, že mladí bílí muži jsou znevý-
hodněni, pokud se hlásí na humanitní obory 
amerických univerzit. Tedy nejde o to, jak se sna-
žíte nebo co umíte, ale jakou máte „identitu“. 
Člověka, který vyrůstal za komunismu, až mrazí. 
V 50. letech bylo vyloučeno, aby se na studia do-
stal synek „kulaka“. Jenže tehdy jsme tyto nespra-
vedlnosti brali jako zvnějšku vnucené – americ-
kým akademikům to nikdo nenutí. 

Nicméně i k nám proniká snaha všechno tak 
nějak zglajchšaltovat. Prý je chyba, že máme ve 
vládě pouze tři ženy. Nostalgicky vzpomínám na 
krátké období devadesátek, kdy nešlo primárně 
o  to, zda je někdo muž či žena, bílý nebo ba-
revný, ale zda rozumí danému oboru. Jakmile se 
nějaká společnost principiálně vydá cestou kvót, 
kde se zastaví? 

Ženy již ve 20. století dokázaly, že mohou 
vládnout stejně dobře jako muži. Stačí vzpome-
nout na Margaret Thatcherovou. Dokonce i v sil-
ně islámské zemi, jako je Pákistán, měli předsed-
kyni vlády Bénazír Bhuttovou. Otázka ovšem je, 
zda ženy tolik po vládě touží. Pokud ano, nechť 
jim nikdo neklade překážky. Ale stále je mezi ná-
mi dost žen, které chtějí mít děti. A navzdory no-
vozélandské premiérce Jacindě Ardernové, která 
přišla na schůzi vlády se svou sedmidenní(!) dce-
rou, si myslím, že mít (a  správně vychovat) dě-
ti vyžaduje spoustu času a energie, což možnos-
ti žen na několik let limituje. Jedním z problémů 
západní civilizace ale je i to, že toho chce příliš. 
A jak již bylo řečeno, když toho někdo chce pří-
liš, nakonec může přijít i o to, co má. 

Jako křesťané ovšem můžeme být ostrůvky 
pozitivní deviace.                                                     

Mgr. Dan Drápal je emeritní senior KS, 
spisovatel, publicista. Je pastorem  
KS Zlaté Hory.

úvodník

Mezi Matkou Terezou 
a Pol Potem
Jak změnit svět k lepšímu

D A N  D R Á P A L

Když na vás vytáhnou 
něco, co jste „tvítli“ 
před deseti lety,  
můžete mít po kariéře. 

Odstraňování sochy  
sedmého viceprezidenta USA Johna C. Calhouna 
v Charlestonu v Jižní Karolíně (24. 6. 2020) fo
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